
یکــی از فدراســیون های موفق در ســال 
1400، کشــتی بــود. فدراســیونی کــه بعــد 
زیــر  تجهیــز  در  درخشــان  ســال  دو  از 
مســابقات  تعطیلــی  از  کــه  ســاخت ها 
ورزشــی به دلیل کرونا به بهترین شــکل 
بازی هــای  در  کــرد،  اســتفاده  ممکــن 
المپیک و مسابقات قهرمانی جهان هم 
خــوش درخشــید. کشــتی آزاد و فرنگــی 
بــا درخشــش در بازی هــای المپیــک و 
مسابقات قهرمانی جهان در نروژ نشان 
داد کــه فدراســیون کشــتی بــا مدیریــت 
بــر  اوج خــود  بــه دوران  علیرضــا دبیــر 
می گــردد. کشــتی ایران که در ســال 2018 
در بدترین شرایط ممکن قرار گرفته بود 
حالا هم در آزاد و هم در فرنگی حرف های 
بســیاری بــرای گفتن دارد. اینهــا توانایی 
مدیــری از جنس کشــتی اســت. مدیری 
ســابقه  کــه  ورزش  بنــام  قهرمانــان  از 
مدیریت در عرصه سیاست هم داشت 
و بــا اســتفاده از تجربیــات خــود در ایــن 
عرصــه کشــتی را بــه دورانــی رســاند کــه 
حــالا همــه بــه ایــن نتیجه رســیده اند که 
فدراســیون را بایــد اهالــی همــان رشــته 
اداره کننــد. شــاید کاری کــه علیرضا دبیر 
در کشتی انجام داد به یک الگو در سایر 
رشته ها تبدیل شود و شاید به ماجرای 

مدیریــت  عرصــه  بــه  قهرمانــان  ورود 
ورزش جان دیگری ببخشد.

اگر کرونا نبود، یزدانی به المپیک 
نمی رسید

عملکــرد درخشــان کشــتی در المپیــک 
و رقابت هــای قهرمانــی جهــان موضــوع 
مهمــی اســت کــه علیرضا دبیــر به عنوان 
رئیس فدراســیون کشتی، نقش مربیان 
ســازنده در دوران کرونــا بــرای رســیدن 
کننــده  تعییــن  را  موفقیــت  ایــن  بــه 
می دانــد:»اول از همــه از تمــام مربیــان در 
سراســر کشــور تشــکر می کنم که در این 
شــرایط ســخت کرونایی در این دو ســال 
گذشته ایستادند و تمرین دادند. همین 
حــالا باشــگاه ها دوبــاره در حــال تعطیلی 
اســت. مســابقات قهرمانــی کشــور در 
ارومیه را به سختی برگزار کردیم. اتحادیه 
جهانی اما مسابقاتش را سر موعد برگزار 
می کنــد و باید طــوری تیم را انتخاب کنیم 
کــه عدالــت بــه طــور کامــل رعایت شــده 
باشــد. همین ســختی هم بــه هیأت ها و 

باشگاه ها نیز منتقل می شود.«
ســخت بــودن تمریــن در شــرایط کرونــا، 
 خوبی هــای زیــادی را هــم داشــته 

ً
ظاهــرا

که رئیس فدراسیون کشتی هم معتقد 
اســت کــه کشــتی از ایــن شــرایط بهــره 
امــا  بــرده اســت:»کرونا ســخت اســت 
در المپیــک بــه مــا کمــک کــرد. آن یــک 
ســال کــه بازی هــا بــه تعویــق افتــاد مــا 

بردیــم.  آن  از  را  بهره بــرداری  بهتریــن 
کرونــا یــک تهدیــد بــود و خیلــی  از مــردم 
عزیــز ایــران را عــزادار کــرد امــا کشــتی از 
ایــن تهدیــد به عنــوان فرصت اســتفاده 
کــرد. اگــر المپیــک در موعــد مقــرر برگــزار 
مــا  کشــتی گیران  از  بســیاری  می شــد، 
ر  د ل  مســا ا م  فــر بــا  نســتند  ا نمی تو
رقابت هــا شــرکت کننــد.  گرایــی اصلًا 67 
ع بچه بود. حســن یزدانی  کیلــو نبود. زار
پایــش را عمــل کــرده بــود و ســاروی نفــر 

پنجم یا ششم دنیا بود.«

جایگاه کشتی در نروژ مشخص شد
نتایــج کشــتی در المپیــک و در قهرمانی 
جهــان درخشــان بــود امــا علیرضــا دبیــر 
نظر متفاوتی نســبت بــه نتایج قهرمانی 
المپیــک  در  دارد.  المپیــک  و  جهــان 
یــک طــلا و یــک برنــز در کشــتی فرنگــی 
آزاد  و یــک نقــره و یــک برنــز در کشــتی 
بــه دســت آمــد. ایــن نتیجه خوبــی برای 
کشــتی بــود امــا علیرضــا دبیــر معتقــد 
اســت که این نتایج بــرای او راضی کننده 
نبود:»می توانســتیم خیلــی از ایــن هــم 
بهتــر نتیجــه بگیریم اما شــرایط خوبی را 
نداشــتیم. خیلــی از عملکرد کشــتی آزاد 
راضــی نیســتم و آن طــور کــه بایــد نتیجه 
امــا خیلــی  نگرفــت. در کشــتی فرنگــی 
خوب نتیجه گرفتیم که البته همان هم 
می توانست بهتر از این باشد اما با این 

حال راضی کننده بود.«

رئیــس فدراســیون کشــتی در ادامــه بــه 
نتایــج نــروژ هم اشــاره می کنــد و معتقد 
است که در این رقابت ها جایگاه کشتی 
 اتفاق های 

ً
مشــخص شد:»در نروژ واقعا

بســیار خوبــی افتــاد، مــردم خوشــحال 
شدند و جایگاه کشتی مشخص شد. با 
این حال نباید فراموش کنیم که سقف 
آرزوهایمان اینجا نیســت. ظرفیت ما در 
کشــتی خیلی بالاســت اما  برای رســیدن 

به جایگاه اصلی باید کار کنیم.«

جایگاه سومی ما در آزاد، واقعی است
او در ادامه با تشریح شرایط کشتی آزاد و 
فرنگــی از شــرایط خوب کشــتی فرنگی در 
دنیا یاد کرد و جایگاه کشتی آزاد را مطابق 
با واقعیت دانست:»واقعیت این است 
که ما در کشــتی فرنگی قهرمان هستیم. 
درســت اســت که دوم شدیم اما جایگاه 
اصلــی مــا اولی اســت. با ایــن حال همین 
تیــم را از جایــگاه 11 دنیــا تحویــل گرفتیــم 
و بایــد از بنــا و تیمش تشــکر کــرد که تیم 
را بــه اینجــا رســاندند.« علیرضــا دبیــر بــر 
خلاف کشــتی فرنگی اعتقاد دارد کشــتی 
قــرار  آزاد همچنــان در رده ســوم دنیــا 
دارد و جایــگاه ســومی کشــتی آزاد واقعی 
است:»در آزاد ما سوم هستیم و روس ها 
و امریــکا از مــا جلوتــر هســتند. همیــن 
رقابــت دوســتانه بــا امریــکا بــرای همین 
بــود کــه ببینیــم در یک رقابت مشــخص 
بــا تیــم امریکا چــه نتیجــه ای می گیریم. تا 
اولی دنیا خیلی کار داریم و حداقل دو سه 
سال زمان نیاز است تا بتوانیم به جایگاه 
اولی برسیم که به بعد از بازی های پاریس 
می رسد. این اوضاع و احوال امروز کشتی 
ایــران اســت و هدف هایــی کــه بایــد با کار 

زیاد به سمت آنها حرکت کنیم.«

 کشتی عدالت می خواهد
دغدغــه مهــم علیرضا دبیــر در این روزها 
دیده شــدن کشتی به اندازه توانایی اش 
اســت. موضوعی که تأکید دارد همیشــه 
مغفول مانده:»کشتی هیچ وقت در حد 
و اندازه افتخاری که به دست آورده، دیده 
نشــده. وقتــی برخــی رشــته ها موفقیــت 
کســب می کننــد، مســئولان بــرای دیــدار 
آنها در نوبت هســتند و صف می کشــند. 
بــرای کشــتی اما مــا باید خواهــش کنیم! 
آن  آورده،  کــه کشــتی   افتخاراتــی 

ً
واقعــا

رشــته خــاص کــه بــه دنبالــش هســتند، 
ادامــه  دبیــر  علیرضــا  اســت؟«  آورده 
می دهد:»عدالــت یعنــی چــه؟ عدالــت 
یعنی هرکس به اندازه آورده ای که داشته 
بتوانــد برداشــت کنــد. کشــتی امــا هیــچ 
گاه بــه انــدازه افتخــاری کــه کســب کــرده 
چیــزی نگرفتــه و دیــده نشــده. امیدوارم 
دولــت و همــه بداننــد کــه ایــن ورزش 
بومی ماســت و برای ماســت. تکواندو از 
کــره آمده، بســکتبال از امریــکا، فوتبال از 
انگلیــس، جــودو از ژاپــن و... . این ورزش 
مــال خودمــان اســت و یک چیزی اســت 
شبیه فرش و خاویار ایرانی. شما ببینید 
ما در نروژ در یکی دو ســال دســتی به ســر 
تیم کشیدیم و چنین موفقیتی را کسب 
کردیم. با یک برنامه 8،7 ســاله می شــود 
کارهای بسیار بزرگی در المپیک  ها انجام 
داد. بــه حــرف هم نیســت و باید در عمل 
اتفــاق بیفتــد. در اعتبــارات خــوب دیــده 
شود و به آن عمل شده و حمایت شود.«

 کشتی هیچ وقت 
به اندازه افتخاراتش دیده نشد

علیرضا دبیر: سقف آرزوهایمان اینجا نیست

عدالت یعنی هرکس به 
اندازه آورده ای که داشته 

بتواند برداشت کند. 
کشتی اما هیچ گاه به 

اندازه افتخاری که کسب 
کرده چیزی نگرفته و 

دیده نشده. امیدوارم 
دولت و همه بدانند که 

این ورزش بومی ماست و 
برای ماست

 محسن آجرلو


